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Mødereferat 
 
 
 
Projekt: Udbud af polymer 
Projektnr.: 0460-045 
Dato: 9. oktober 2023 
Sted: Renseanlæg Lynetten, mødelokale ”København” 
Referent: RUN 
Deltagere: Internt: NOM (aftaleansvarlig), RS (Produktionschef RL), LEH (Produktions-

chef RD), JOAR (Produktionschef RA), LKN (projektleder), CGK (projektleder 
og udbudskonsulent på udbuddet) og RUN (referent) 

 Eksterne firmaer: Brenntag Nordic, Alumichem, Kemira, Dankalk og Dansk 
Aquakemi  

 
Fraværende: Ingen fraværende 
 
 
Bilag: Udkast til udbudsmateriale, Dagsorden inkl. præsentation og liste med kon-

krete emner og forhåndsmeddelelse 
 
 
 

Markedsdialog vedr. udbud af polymer 

 
Dagsorden 
BIOFOS skal i gang med at udbyde levering af polymer. 
 
BIOFOS ønsker i den forbindelse at invitere markedet til et dialogmøde. Interesserede aktører 
inviteres til en fælles fri snak om forskellige emner relateret til udbuddet. Formålet med mødet 
er at forsøge at få udbuddet og materialet afstemt i forhold til, hvad markedet kan levere. 
 

0. Optagelse af markedsdialog til internt brug 
1. Velkomst og kort præsentation af deltagere 
2. Om BIOFOS 
3. Introduktion til udbudsmaterialet 
4. Drøftelse af spørgsmål fra BIOFOS 

- Slam udleveres hos BIOFOS. Mulighed for at tilbudsgiverne udfører laboratorietest 
på BIOFOS’ adresse, men ingen fuldskalaforsøg (meget ressourcekrævende proces) 

- Andre muligheder for laboratorietest, f.eks. Teknologisk Institut? 
- Prisindeks for mineralske brændstoffer (olie) og producent- og importprisindeks 

(energi)? 
- Hvordan forstår og arbejder markedet med at forbedre bæredygtighed? 

 
Drøftelse af spørgsmål fra markedet 
- Leveringstid på max. 10 hverdage på Renseanlæggene Avedøre og Dragør. 

5. Konditionsmæssighed 
6. Det videre forløb 
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Referat 
Ad punkt 0: Optagelse af markedsdialog til internt brug 
BIOFOS spurgte, om optagelse er ok for alle deltagere og at forklarede, at optagelsen udeluk-
kende vil være til intern brug og med henblik på, at finde nye effektive metoder til referat. Alle 
tilstedeværende på mødet accepterede, at der blev optaget. 
 
Ad punkt 1: Velkomst og kort præsentation af deltagere 
Der blev foretaget en kort præsentationsrunde af alle mødedeltagerne. 
 
Ad punkt 2: Om BIOFOS 
BIOFOS lavede en kort præsentation af organisationen. 
 
Ad punkt 3: Introduktion til udbudsmaterialet 

- BIOFOS forklarede, at formålet med markedsdialogen bl.a. er at drøfte udbudsma-
terialet og de krav, der er stillet, da BIOFOS efter offentliggørelse af udbuddet har 
begrænsede mulighed for at ændre i udbudsmaterialet. Derfor er det vigtigt, at le-
verandørerne stiller spørgsmålene på dette møde. Skulle man komme i tanke om 
et spørgsmål efter mødet, vil der stadig for en kort periode for at drøfte det med 
BIOFOS. 
 

- BIOFOS forklarede kort, hvilke dokumenter udbudsmaterialet består af, som også 
var udsendt til markedet forud for markedsdialogen.  
 

- BIOFOS forventer at gennemføre udbuddet, som et begrænset udbud, som består 
af en prækvalifikationsfase, hvor der sker en udvælgelse af leverandører, som vil 
blive bedt om at afgive tilbud. 
 

- BIOFOS gjorde opmærksom på, at det også er vigtigt, at leverandørerne også for-
holder sig til kontrakten, herunder betalingsbetingelser mv. 
 

- BIOFOS forklarede, at kravspecifikationen er det dokument, som beskriver BIOFOS’ 
krav til ydelsen. 
 

Ad punkt 4: Drøftelse af spørgsmål fra BIOFOS 
a) Slam udleveres hos BIOFOS. Mulighed for at tilbudsgiverne udfører laboratorietest 

på BIOFOS’ adresse, men ingen fuldskalaforsøg (meget ressourcekrævende proces) 
- BIOFOS gjorde opmærksom på, at der ikke ønskes at blive gennemført fuldskala 

forsøg, men at der kun udleveres slam til leverandørerne.  
 

- Desuden gjorde BIOFOS opmærksom på, at tilbuddene kun vil blive evalueret på 
laveste pris. Vil det være muligt for markedet at kunne leve op til det? 
 

- Markedet spurgte, hvor længe markedet vil have til at efterprøve det tilbudte pro-
dukt?  
 

- BIOFOS orienterede om, at iht. det nuværende udbudsmateriale var der lagt op til 
ingen prøveperiode. Markedet ønsker at have en prøveperiode (til optimering) og 
har behov for at kunne skifte produkt, hvis det måtte vise sig, at produktet ikke 
kan leve op til de fastsatte krav. Markedet gjorde opmærksom på, at der er et øn-
ske om en prøveperiode på 1 måned. 
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- Der var en drøftelse fra markedet omkring, at nogle leverandører ærgrer sig over, 
at der kun fokuseres på pris, og at leverandørerne ikke kan få ekstra point for eks. 
ekstra tørstofværdi. 
 

- BIOFOS forklarede, at det ikke nødvendigvis på alle BIOFOS’ anlæg er en fordel, at 
tørstofværdien er ekstra høj. 
 

- Markedet spurgte ind til, hvad sanktionen er, hvis man ikke kan leve op til kravene 
allerede ved første gang. Markedet ønsker en præcisering af, hvis BIOFOS ønsker 
at sanktionere med det samme. Der var dog også enighed om, at BIOFOS skal sank-
tionere, såfremt leverandøren ikke lever op til kravene. 
 

- Der var en drøftelse af problematikken omkring, hvor længe man kan undlade at 
levere (eks. grundet krisen, som man har set nu). Nogle leverandører har haft 
svært ved at levere i de forgangne år, bl.a. pga. kriserne.   
 

b) Andre muligheder for laboratorietest, f.eks. Teknologisk Institut? 
- Der var en dialog om, at lab. forsøg på eks. to/tre produkter kunne sendes til eks. 

Teknologisk Institut. Markedet gjorde opmærksom på, at forsøgene skal sendes til 
det samme sted for at sikre ens vilkår, dvs. at forsøgene foretages på samme 
måde. Markedet gjorde opmærksom på, at de kender til nogle tyske virksomhe-
der, som kan foretage sådanne test. 
 

- BIOFOS gjorde opmærksom på, at BIOFOS har et ansvar for at sikre, at der sker li-
gebehandling og for at understøtte dette, vil der blive taget slam ud til alle leve-
randører på samme dag for at sikre ens vilkår. Dette bakkede markedet op om-
kring. 
 

- En leverandør foreslog, at i stedet for at lave laboratorietests, at fuldskala forsøg 
evt. skulle laves om, eks. så hver tilbudsgiver leverer én bigbag, som køres igen-
nem anlægget (almindelig drift) og så måles der på, om produktet opfylder mind-
stekravene. Viborg havde valgt sådan en type model. 
 

- Det blev foreslået, at BIOFOS bør evaluere på andet end pris, eks. opmåling af pro-
dukter op imod hinanden, leveringssikkerhed og forsøg. Der var flere fra markedet, 
som ikke er sikre på, at BIOFOS får det ud af det, som der ønskes ved udelukkende 
at evaluere på pris.  
 

- En leverandør foreslog, at BIOFOS ser på evaluering i en TCO sammenhæng – eks. 
pris og tørstofværdi. 
 

- Markedet forslog desuden, at BIOFOS bør overveje at have forskellige leverandø-
rer på forskellige anlæg. Aarhus har delt op på 8 delaftaler (opdelt på forafvan-
der/slutafvander). En leverandør argumenterede dog for, at der dog også er behov 
for, at der skal være noget volumen i leverancer for, at det er rentabelt at vinde en 
aftale. For mange delaftaler kan underminere dette. 
 

- Bekymring for, at lab. forsøg ikke kan give det BIOFOS ønsker. En leverandør mod-
siger dog, at hvis man kører forsøgene under præcis samme forhold, så vurderes 
det, at laboratorieforsøgene burde kunne lade sig gøre. En leverandør mente, at 
det bør være en fordel for alle leverandører at undgå fuldskala forsøg. Markedet 
var enige om at, hvis markedet kan være med til at pege på nogle institutter for 
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laboratorieforsøg, som markedet har tillid til, så burde det kunne lade sig gøre. 
 

- BIOFOS’s bekymring er, at fuldskala forsøg ikke er den gode løsning, da slammet 
på dagene kan være meget forskellig, og historikken viser, at forsøgene ikke altid 
har været optimale grundet forskellige forhold. Derfor vurderes fuldskala forsøg 
ikke nødvendigvis at understøtte ligebehandling i det omfang det kunne ønskes. 

- Der var en leverandør, der mener, at fuldskala forsøg kan bruges til at kvalificere 
laboratorieforsøg. 

- En leverandør mente ligeledes, at BIOFOS skal være opmærksom på, at laborato-
rieforsøg kan ”manipuleres”. 
 

c) Prisindeks for mineralske brændstoffer (olie) og producent- og importprisindeks 
(energi)? 
- BIOFOS har til hensigt at lave en indeksering med en procentfordeling på 50/50 

mellem indeks Prisindeks for mineralske brændstoffer (olie) og producent- og im-
portprisindeks (energi). 
 

- Markedet var enige om, at ingen indeks er gode, da ingen af indeksene afspejler 
leverandørernes hverdag. Det er ikke sjovt at være bundet af en kontrakt med 
store udsving, eller hvor indekset er startet på et ”unormalt niveau”. 
 

- Der var enighed fra markedet omkring, at indeks ”Uorganisk kemi” er et dyrt in-
deks for markedet.  
 

- En leverandør foreslog, at man evt. kunne anvende indeks 40.15. Indekset ”ligner” 
plastindekset, som evt. kan overvejes af BIOFOS. 
 

- Markedet har deltaget i et andet udbud, hvor der anvendes miniudbud, hvor pri-
sen konkurrenceudsættes ved hvert miniudbud og dermed i højere grad afspejler 
markedspriser. Markedet vurderer, at det samlet set vil give BIOFOS de skarpeste 
priser, da markedet ikke skal lægge ekstra risiko oven på de længerevarende kon-
trakter. 
 

- Ønske fra markedet omkring, at miniudbud skal binde en leverandør i 6 måneder. 
 

- Ønske fra enkelte leverandører omkring, at leverandørerne evt. kan bede om udle-
vering af ny slam hvert halve år for at sikre, at produktet fortsat matcher overens 
med hvad der fungerer bedst på anlægget. 
 

- Aarhus har lige lavet en form for miniudbudsmodel, hvor begge parter kan bede 
om miniudbud. Markedet var ikke sikker på, om der er tale om en traditionel ram-
meaftale eller om der er tale om et dynamisk indkøbssystem. 
 

d) Hvordan forstår og arbejder markedet med at forbedre bæredygtighed? 
- BIOFOS’ oplæg ville være, at man kan arbejde med transport og emballage områ-

det, men er der andet man kunne se nærmere på? 
 

- Der var en leverandør, der fortalte, at de arbejder med en model, der kan fortælle 
hvilket CO2 aftryk kemikaliet har. Dog stor usikkerhed omkring at sikre at man må-
ler på samme måde. 
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- Markedet fortalte, at Frederiksberg Forsyning har vægtet bæredygtighed i deres 
udbud. Ligeledes har Ørsted. 
 

- Markedet gjorde opmærksom på, at det er vigtigt, at BIOFOS overvejer, hvad BIO-
FOS vil få ud af at stille bæredygtighedskrav. Hvis det er vigtigt for BIOFOS, så skal 
det have en værdi (eks. vægtes). 
 

- En leverandør gjorde opmærksom på, at der er et retursystem på palletanke (ren-
sede). 
 

- Markedet gjorde opmærksom på, at det er muligt at stille krav om BIOMAS certifi-
kater og angive hvor stor en del skal være BIOMAS. Det vil have en omkostning, 
hvis eks. BIOFOS stiller krav om BIOMAS.  
 

- En leverandør gjorde opmærksom på, at der hvor leverandøren har fokus er på 
hele supply chain, dvs. fra produktion til produktet er anvendt på anlægget. 
 

  
e) Drøftelse af spørgsmål fra markedet 

 
Leveringstid på max. 10 hverdage på Renseanlæggene Avedøre og Dragør. 
- Markedet spurgte ind til, hvad argumentet er for den korte leveringstid på RA? 

BIOFOS svarede, at RA ikke har store muligheder for at lagerføre.  
 

- Leverandørerne spurgte, om det ikke vil være mulighed for en rullende bestilling i 
stedet for og bløde formuleringen lidt op? Bekymringen er fra markedets side, at 
når kravet er stillet så skarpt op, så skal de til enhver tid kunne levere med det 
korte varsel, som kan være svært. 
 

- Markedet gjorde opmærksom på, at hvis BIOFOS ønsker at lave miniudbud, så bør 
BIOFOS være forpligtet til at aftage det lager, som leverandøren har for BIOFOS 
mhp. at kunne leve op til leveringstid på max. 10 hverdage. 
 

- En leverandør foreslog, at leverandørerne burde have et reservelager til polyme-
ren til alle anlæggene. 

 
Spørgsmål fremsat på markedsdialogen: 

- Kravspecifikation pkt. 7. 
Hvad mener BIOFOS med en halvering af restpolymeren? Alle leverandører har en 
batch analyse, som de burde kunne levere. Det er svært at gennemskue, hvilke 
producenter, der er bedst. Leverandørerne har svært ved at styre det. Jo lavere 
værdi BIOFOS ønsker, men jo dyrere bliver det.  
 

- Rammeaftalen 4.22 – Hvordan skal dette forstås? 
BIOFOS forklarede, at det er en bestemmelse, der er indarbejdet, da BIOFOS ikke 
må foretage væsentlige ændringer af kontrakten. Derfor er denne ændringsklausul 
udarbejdet mhp. at sikre, at BIOFOS kan fortsætte samarbejdet på den eksiste-
rende kontrakt i tilfælde af, at der er sker organisatoriske ændringer hos leveran-
døren. 
 

- Spørgsmål til tilbudslisten – én ladning op og én ladning ned.  
Hvorfor har BIOFOS skrevet det?  
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BIOFOS ønsker, at leverandøren er bundet af den pris, der er givet i tilbudslisten.  
Markedet svarede, at én ladning op (dyrere produkt) en ladning ned (billigere pro-
dukt). Leverandørerne mener, at det ikke er rimeligt, at prisen skal fastholdes i til-
fælde af, at ladningen går op. BIOFOS argumenterede med, at det bør udligne sig i 
og med, at BIOFOS ej heller får en billigere pris, hvis ladningen går ned. 
Markedet gjorde opmærksom på, at producenterne har en trappestige for ladnin-
ger, som markedets pris fastsættes ud fra. 
 
Markedet spurgte, om BIOFOS evt. kunne overveje, at prisen ville kunne justeres i 
tilfælde af, at leverandøren dokumenterer, at ladningerne går op/ned?  
 

- Der blev spurgt ind til, hvorfor BIOFOS stiller krav om at bigbags skal være med ”in-
derbags”. BIOFOS fortalte, at BIOFOS har prøvet at modtage bigbags uden ”inder-
bag”, som gav driftsmæssige udfordringer. 
 

- Rammeaftalen pkt. 12.1. 
Der blev spurgt til, om BIOFOS kan acceptere en hardship klausul? Eller en fordan-
sket udgave af ”hardship” klausulen, som leverandørerne bliver mødt med af de-
res producenter. BIOFOS fortalte, at det kan BIOFOS IKKE, jf. dansk ret. 
 
Markedet spurgte, om der i stedet så kunne overvejes at arbejde med, hvor længe 
en leverandør er bundet af en kontrakt. Markedet mente, at det er urimeligt at 
kunne være bundet af en kontrakt 12 mdr. (uopsigelighedsperiode) + 6 mdr. (opsi-
gelsesvarsel) + 4 mdr. (kontraktuelt krav, hvor BIOFOS kan forpligte en leverandør 
til at levere, hvis udbuddet ikke er færdigt). Der var en drøftelse af, at hvis BIOFOS 
ønsker at binde leverandøren i så lang tid, så bør leverandøren i de sidste 4 måne-
der kunne regulere prisen i højere grad.   
 
Desuden gjorde markedet opmærksom på, at en forlængelse af en option bør 
være ud fra gensidig accept fra leverandør og BIOFOS. Ikke bare BIOFOS, der kan 
”acceptere”. 
 

- En leverandør opfordrede endnu engang, at BIOFOS bør overveje at evaluere på 
andet end pris, da markedet er dygtige på mange andre parametre.  
BIOFOS gjorde opmærksom på, at der løbende vurderes, om de giver mening at 
evaluere på andet end pris. BIOFOS gennemfører mange udbud, hvor der evalue-
res på andet end pris. BIOFOS evaluerer på pris, hvis leverandørerne skal leve op til 
mange mindstekrav, som dermed ikke giver plads til at evaluere på andet. Desu-
den er BIOFOS forpligtet til at sikre, at såfremt BIOFOS evaluerer på andet end pris, 
så skal modellen sikre, at det ikke er prisen, der ender med at være den afgørende 
faktor.   
 

Ad punkt 5: Konditionsmæssighed 
- BIOFOS fortalte, at alle spørgsmål anonymiseres og besvares. 
- BIOFOS gjorde opmærksom på, at kommunikationsmodulet på Mercell (BIOFOS’ 

udbudssystem) skal anvendes til spørgsmål. Der må ikke rettes henvendelse på an-
den måde. 

 
Ad punkt 6: Det videre forløb 

- En leverandør gjorde opmærksom på, at der er en fejl i udbudsmaterialets tids-
plan-  der står, at der er mulighed for indledende tilbud.  
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- BIOFOS gjorde opmærksom på, at når BIOFOS offentliggør udbuddet, så oprettes 
et nyt projekt i Mercell. Dvs. at markedet skal holde sig orienteret i TED (eller BIO-
FOS’ hjemmeside) om at der offentliggøres et nyt udbud. Den tidligere fremsendte 
bekendtgørelse om markedsdialogen er ikke længere relevant. 
 

- Markedet spurgte, om der kommer en tilbagemelding på markedets kommenta-
rer. BIOFOS kommer ikke med en egentlig tilbagemelding, men vil gå tilbage og 
overveje, hvorvidt markedets kommentarer skal indarbejdes i det tidligere frem-
sendte udbudsmateriale. 
 

- BIOFOS gjorde opmærksom på, at referatet fra markedsdialogen lægges på BIO-
FOS’ hjemmeside snarest muligt. 
 


